



ບົດຖະແຫຼງຂ່າວຮ່ວມ

## ວຽກງານປັບປຸງ ຕາໜ່າງສະຖານີຕິດຕາມແມ່ນໍ້າຂອງ ໄດ້ຮັບການຊ່ວຍເຫຼືອຈາກ ລັດຖະບານຝລັ່ງ

ທີ່ນະຄອນຫຼວງວຽງຈັນ, ສປປ ລາວ, ວັນທີ 17 ພຶດສະພາ 2021 – ໃນວັນນີ້ ລັດຖະບານຝລັ່ງ ໄດ້ໃຫ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ມູນຄ່າ 1,5 ລ້ານຢູໂຣໃຫ້ ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນໍ້າຂອງສາກົນ (ຄມສ) ເພື່ອປັບປຸງ ແລະ ຂະຫຍາຍ ຕາໜ່າງສະຖານີ ຕິດຕາມແມ່ນໍ້າ ຂອງຕົນ ເພື່ອການຕິດຕາມແມ່ນໍ້າ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງ ການປະຕິບັດງານຂອງ ບັນດາໂຄງການກໍ່ສ້າງໂຄງ ລ່າງຜື່ນຖານທາງນໍ້າ ຕາມລໍານໍ້າຂອງ ແລະ ຕາມແມ່ນໍ້າສາຂາທີ່ສໍາຄັນຂອງແມ່ນໍ້າຂອງ ໃຫ້ໄດ້ດີຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ.

ແມ່ນໍ້າຂອງ ເປັນສາຍເລືອດແຫ່ງຊີວິດຂອງ ປະຊາຊົນຫຼາຍລ້ານຄົນ ທີ່ເພິ່ງພາອາໄສແມ່ນໍ້າແຫ່ງນີ້ ເພື່ອການຫາລ້ຽງຊີວິດ ຂອງພວກເຂົາ. ໃນຂະນະທີ່ ການພັດທະນາເພີ່ມທະວີຂຶ້ນ ແລະ ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດຮຸນແຮງຂຶ້ນ ແຕ່ວ່າ ຂໍ້ມູນ ແລະ ຂ່າວສານ ກ່ຽວກັບ ໂຄງລ່າງຜື່ນຖານທາງນໍ້າ ໃນອ່າງແມ່ນໍ້າຂອງ ແມ່ນຍັງມີບໍ່ພຽງພໍ ພ້ອມທັງ ວິທີທາງທີ່ ໂຄງລ່າງ ຜື່ນຖານເຫລົ່ານີ້ດໍາເນີນງານ ໄດ້ເຮັດໃຫ້ເກີດຄວາມຫຍຸ້ງຍາກ ທີ່ຈະຄາດຄະເນ ຜົນກະທົບຕ່າງໆ.

“ພວກເຮົາຄາດຫວັງທີ່ຈະສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ ລະບົບຕິດຕາມແມ່ນໍ້າໃນປະຈຸບັນນີ້, ເຮັດໃຫ້ມັນມີປະສິດທິຜົນຫຼາຍ ຂຶ້ນ, ເຊື່ອຖືໄດ້ ແລະ ສາມາດເກັບກຳ ແລະ ສົ່ງຕໍ່ ຂໍ້ມູນປະລິມານນໍ້າຝົນ, ລະດັບນໍ້າ ແລະ ຂໍ້ມູນສິ່ງແວດລ້ອມອື່ນໆ ໃນ ຊ່ວງເວລາຕົວຈິງ ເພື່ອຊ່ວຍໃນການພັດທະນາ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງແມ່ນໍ້າແຫ່ງນີ້,” ກ່າວໂດຍ ທ່ານ ດຣ. ອັນ ຝິສ ຮັດດາ, ຫົວໜ້າກອງເລຂາ ຄມສ.

ການໃຫ້ທຶນດັ່ງກ່າວນີ້ ແມ່ນຜ່ານທາງ ອົງການພັດທະນາປະເທດຝລັ່ງ (AFD) ເຊິ່ງຈະກວມເອົາ ໄລຍະເວລາ 4 ປີ ແຕ່ປີ 2021 ເຖິງປີ 2025. ທຶນດັ່ງກ່າວນີ້ ມີເປົ້າໝາຍເພື່ອ ເພີ່ມຄວາມສາມາດຂອງ ຄມສ ແລະ ບັນດາປະເທດສະມາຊິກຂອງ ຄມສ ກໍ່ຄື: ປະເທດກຳປູເຈຍ, ປະເທດລາວ, ປະເທດໄທ ແລະ ປະເທດຫວຽດນາມ ເພື່ອຕິດຕາມ ປະລິມານນໍ້າຝົນ ແລະ ປະລິມານນໍ້າໄຫຼໃນແມ່ນໍ້າແຫ່ງນີ້ ເພື່ອໃຫ້ເຂົ້າໃຈດີຂຶ້ນກວ່າເກົ່າ ກ່ຽວກັບ ການປ່ຽນແປງຮູບການໄຫຼຂອງນໍ້າ ແລະ ຜົນ ກະທົບທີ່ກ່ຽວຂ້ອງ ຈາກບັນດາໂຄງການພັດທະນາ ແລະ ຈາກການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ ຕໍ່ກັບ ຊຸມຊົນແຄມຝັ່ງນໍ້າ ແລະ ສິ່ງແວດລ້ອມ ໂດຍສະເພາະແມ່ນ ຜົນກະທົບຕໍ່ກັບ ຄຸນນະພາບນໍ້າ, ຕະກອນ ແລະ ການປະມົງ.

ທຶນທີ່ໄດ້ຮັບມາໃໝ່ນີ້ ແມ່ນສືບເນື່ອງມາຈາກ ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອ 2 ຄັ້ງຜ່ານມາ ມູນຄ່າ 4 ລ້ານຢູໂຣ ຈາກປະເທດຝລັ່ງ ສໍາ ລັບ 2 ໄລຍະທຳອິດຂອງ ໂຄງການສ້າງຕາໜ່າງສະຖານີອຸທິກກະສາດ-ອຸຕຸນິຍົມ. ໃນໄລຍະທຳອິດນັ້ນ (2007–2012), ຄມສ ໄດ້ສ້າງຕັ້ງ ຕາໜ່າງສະຖານີ ອຸທິກກະສາດ-ອຸຕຸນິຍົມ 49 ແຫ່ງ ລຽງຕາມແມ່ນໍ້າຂອງ ແລະ ສາຂາແມ່ນໍ້າຂອງ ເພື່ອ ເກັບກຳຂໍ້ມູນ ທີ່ໃກ້ຄຽງກັບຊ່ວງເວລາເກີດຂຶ້ນຕົວຈິງ ກ່ຽວກັບ ລະດັບນໍ້າ ແລະ ປະລິມານນໍ້າຝົນ ໃນທຸກໆ 15 ນາທີ ສໍາ ລັບການພະຍາກອນນໍ້າຖ້ວມ ແລະ ການຕິດຕາມແມ່ນໍ້າ.

ໃນໄລຍະທົ່ວໄປ (2016–2022), ຄມສ ໄດ້ຂະຫຍາຍຕາໜ່າງດັ່ງກ່າວນີ້ ເພີ່ມຕື່ມອີກ 11 ສະຖານີ ລຽບຕາມລຳ ແມ່ນ້ຳຂອງ ແລະ ໄດ້ປັບປຸງຄວາມເຂົ້າໃຈກ່ຽວກັບ ກົນລະສາດແມ່ນ້ຳ (ການເຄື່ອນໄຫວຂອງແມ່ນ້ຳ ແລະ ຜະລັງງານນໍ້າຂອງ ງາ) ແລະ ການນຳໃຊ້ຂໍ້ມູນ ເພື່ອຂົງເຂດອື່ນໆຂອງການພັດທະນາຊັບພະຍາກອນນ້ຳ.

“ທຶນດັ່ງກ່າວນີ້ ຄວນຈະຊ່ວຍ ຄມສ ໃຫ້ສາມາດສົ່ງເສີມ ຄວາມຮູ້ກ່ຽວກັບ ລັກສະນະທາງດ້ານອຸທິກກະສາດ ຂອງແມ່ນ້ຳ ຂອງ ແລະ ແມ່ນ້ຳສາຂາທີ່ສຳຄັນ ແລະ ສ້າງລະບົບຕິດຕາມແບບເຊື່ອມສານ ເພື່ອການຄຸ້ມຄອງແມ່ນ້ຳແຫ່ງນີ້ ໃຫ້ໄດ້ດີຂຶ້ນ ກວ່າເກົ່າ,” ກ່າວໂດຍທ່ານນາງ ຈຸລິ ກາເບ-ອິວໄຮອນ, ຫົວໜ້າຫ້ອງການ ອົງການພັດທະນາປະເທດຝລັ່ງ ປະຈຳ ສປປ ລາວ ໃນເວລາທີ່ທ່ານ ລົງນາມໃນສັນຍາຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ສະບັບໃໝ່ນີ້ ໂດຍມີທ່ານນາງ ຝລໍຣອງ ຊອງບລອງ-ຮິສແລກ, ເອກອັກຄະລັດຖະທູດຝລັ່ງ ປະຈຳ ສປປ ລາວ ຮ່ວມລົງນາມ ໃນຄັ້ງນີ້ດ້ວຍ.

ນັບຕັ້ງແຕ່ປີ 2006, ປະເທດຝລັ່ງ ໄດ້ໃຫ້ທຶນຊ່ວຍເຫຼືອລ້າ ຫຼາຍກວ່າ 10 ລ້ານຢູໂຣ (ປະມານ 12 ລ້ານໂດລາສະຫະລັດ) ເພື່ອສະໜັບສະໜູນ ການຕິດຕາມແມ່ນ້ຳ, ການຄຸ້ມຄອງໄຟນ້ຳຖ້ວມ ແລະ ໄຟແຫ້ງແລ້ງ, ການປ່ຽນແປງດິນຟ້າອາກາດ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງສິ່ງແວດລ້ອມ.

ປະເທດຝລັ່ງ ແມ່ນເປັນໜຶ່ງໃນ ບັນດາຄູ່ຮ່ວມພັດທະນາ ຫຼາຍກວ່າສິບພາກສ່ວນ ທີ່ສະໜັບສະໜູນ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ແຜນຍຸດທະສາດ ສະບັບໃໝ່ ຂອງ ຄມສ. ແຜນຍຸດທະສາດ 5 ປີດັ່ງກ່າວມານີ້ ແມ່ນເປັນເຄື່ອງມືສຳຄັນອັນໜຶ່ງ ສຳລັບ ການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ ຍຸດທະສາດພັດທະນາທົ່ວທັງອ່າງນ້ຳ ສະບັບໃໝ່ ສຳລັບປີ 2021-2030 ເຊິ່ງຈະຊ່ວຍ ບັນດາປະເທດ ສະມາຊິກ ທັງ 4 ປະເທດ ໃຫ້ສາມາດຮັກສາ ລະບົບນິເວດຂອງແມ່ນ້ຳແຫ່ງນີ້, ນຳໄປສູ່ການລົງທຶນທີ່ຈຳເປັນ ດ້ວຍວິທີ ການວາງແຜນໃນທ່າບຸກ ໃນລະດັບພາກພື້ນ ແລະ ສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງດ້ານ ຄວາມສາມາດໃນການປັບຕົວເຂົ້າກັບ ໄຟຟ້າປັດຕ້າງໆ.

**ຂໍ້ມູນສຳລັບບັນນາທິການຂ່າວ:**

**ຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບ ຄມສ:** ຄມສ ແມ່ນອົງການຈັດຕັ້ງ ລະຫວ່າງລັດຖະບານ ເພື່ອການປຶກສາຫາລື ແລະ ການຮ່ວມມືລະດັບ ພາກພື້ນ ໃນອ່າງແມ່ນ້ຳຂອງຕອນລຸ່ມ. ສ້າງຕັ້ງຂຶ້ນໃນປີ 1995 ຕາມສັນຍາແມ່ນ້ຳຂອງ ລະຫວ່າງ ປະເທດກຳປູເຈຍ, ສປປ ລາວ, ປະເທດໄທ ແລະ ປະເທດຫວຽດນາມ. ອົງການດັ່ງກ່າວນີ້ ເຮັດໜ້າທີ່ເປັນກົນໄກລະດັບພາກພື້ນ ເພື່ອການ ຮ່ວມມື ກ່ຽວກັບນ້ຳ ແລະ ທັງເປັນສູນກາງຄວາມຮູ້ ກ່ຽວກັບ ການຄຸ້ມຄອງຊັບພະຍາກອນນ້ຳ ເພື່ອການພັດທະນາຢ່າງຍືນ ຍົງ ໃນພາກພື້ນນີ້.

**ຂໍ້ມູນກ່ຽວກັບ ເອເອຟດີ:** ກຸ່ມອົງການ ເອເອຟດີ ແມ່ນເປັນອົງການສາທາລະນະ ທີ່ສະໜອງເງິນ, ໃຫ້ການຊ່ວຍເຫຼືອ ແລະ ເລັ່ງລັດ ການຫັນປ່ຽນໄປສູ່ ໂລກທີ່ຍຸຕິທຳ ແລະ ຍືນຍົງຫຼາຍຂຶ້ນ. ໃນຖານະເປັນ ຖານການຊ່ວຍເຫຼືອຢູ່ຕ່າງປະເທດ ຂອງ ປະເທດຝລັ່ງ ເພື່ອການພັດທະນາ ແລະ ການລົງທຶນຢ່າງຍືນຍົງ, ພວກເຮົາຈຶ່ງຮ່ວມວຽກງານກັບ ບັນດາຄູ່ຮ່ວມງານຂອງ ພວກເຮົາ ເພື່ອຫາທາງອອກຮ່ວມກັນກັບ ປະຊາຊົນ ແລະ ເພື່ອຊາຊົນຊົນ ໃນບັນດາປະເທດທີ່ກຳລັງພັດທະນາ.

ທີມງານຂອງພວກເຮົາ ກຳລັງດຳເນີນວຽກງານ ໃນໂຄງການຕ່າງໆ ຫຼາຍກວ່າ 4.000 ໂຄງການ ໃນປະເທດອານານິຄົມ ຂອງຝລັ່ງ ແລະ ໃນອີກປະມານ 115 ປະເທດ ເພື່ອສົ່ງເສີມສຸຂະພາບ, ການສຶກສາ ແລະ ຄວາມສະເໝີພາບຍິງ-ຊາຍ ແລະ ທີມງານຂອງພວກເຮົາ ກຳລັງດຳເນີນວຽກງານ ເພື່ອປົກປ້ອງ ຊັບພະຍາກອນສ່ວນລວມຂອງພວກເຮົາ ກໍ່ຄື: ສັນຕິພາບ, ການສຶກສາ, ສຸຂະພາບ, ຊີວະນາໆພັນ ແລະ ສະພາບອາການທີ່ໝັ້ນຄົງ.

- ຈົບ -

ຖ້າຕ້ອງການຂໍ້ມູນເພີ່ມຕື່ມ, ກະລຸນາຕິດຕໍ່:

ທ່ານ ໂສພຽກ ແມ, ພະນັກງານປະຊາສໍາພັນ  
ກອງເລຂາ ຄະນະກຳມາທິການແມ່ນໍ້າຂອງສາກົນ  
ອີເມວ: [sopheak@mrcmekong.org](mailto:sopheak@mrcmekong.org)  
ໂທລະສັບມືຖື/ວັອດແອັບ: +856-20-77779168

ທ່ານນາງ ຊາກລໍອດ ເລີ ລາໂຍ  
ຫົວໜ້າປະຊາສໍາພັນ ປະຈຳພາກພື້ນອາຊີຕາເວັນອອກສ່ຽງໃຕ້  
ອົງການພັດທະນາປະເທດຝລັ່ງ  
ອີເມວ: [lelayoc@afd.fr](mailto:lelayoc@afd.fr)

###